
2 نوامبر 2022 - سال بیست  و یکم - شماره  5861 دوشنبه 30  آبان   1401- 26 ربیع الثانی 1444 - 1  4   اجتماعی

شناسایی ۳۸ بیمار جدید کرونایی 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز  ۳۸ بیمار مبتلا به کووید- ۱۹ 
در کشــور شناســایی شــد.به گزارش خبرنگار مهر، از روز ۲۸ آبان تا روز ۲۹ 
آبان ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۳۸ بیمار جدید مبتلا به 
کووید-۱۹ در کشــور شناسایی و ۱۵ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران 
کووید- ۱۹ در کشــور بــه ۷ میلیون و ۵۵۹ هزار و ۲۹۶ نفر رسید.متأســفانه 
در طــول ۲۴ ســاعت، ۱ بیمار مبتلا به کووید -۱۹ در کشــور جان خود را از 
دســت داد و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۶۲۶ نفر رسید.

خوشبختانه تا روز ۲۹ آبان ۷ میلیون و ۳۳۴ هزار و ۷۳۲ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۸۰ نفر از بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۲۹ 
آبان ۵۴ میلیون و ۵۰۸ هزار و ۶۹۴ آزمایش تشــخیص کووید- ۱۹ در کشــور 
انجام شــده است.در حال حاضر ۰ شهرستان در وضعیت قرمز، ۴ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، ۱۳۸ شهرستان در وضعیت زرد و ۳۰۶ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند.

 واگذاری بخشی از سهام شهروند، رفاه، شهرآفتاب
 و همشهری به بانک ها برای پرداخت بدهی شهرداری

اعضای شورای شــهر تهران یک فوریت لایحه شــهردار تهران در مورد مجوز 
واگذاری بخشــی از سهام تعدادی از شــرکت های تابعه شهرداری تهران جهت 
تسویه بدهی به بانک ها را تصویب کردند.به گزارش ایسنا، اعضای شورای شهر 
تهران صبح دیروز بررســی یک فوریت لایحه شــهردار تهــران در مورد مجوز 
واگذاری بخشــی از سهام تعدادی از شــرکت های تابعه شهرداری تهران جهت 
تسویه بدهی به بانک ها را روی میز بررسی خود قرار دادند و در ابتدای بررسی 
مهدی چمران، گفت: شــهرداری تهران لایحه ای را بــه صورت یک فوریت به 
صحن شورا آورده که بر اساس آن مجوز می خواهند تا سهام چهار شرکت یعنی 
همشهری، شــهروند، فروشگاه رفاه و شهر آفتاب را به بخش خصوصی در ازای 
بدهی های بانکی شان واگذار کنند. وی با بیان اینکه در دوره چهارم شورای شهر 
تهران نمایشگاه آفتاب و شهروند را به ازای پرداخت بدهی به بانک شهر واگذار 
کردیم اما در دوره قبل اعضای شــورا آن را پس گرفته و قرارداد را به هم زدند، 
گفت: ایــن واگذاری ها به علت پرداخت بدهی ها بود. چرا که در آن زمان مبلغ 
بدهی ما به بانک ۵۰۰۰ میلیارد تومان بود، اما حالا این عدد به ۳۸ هزار میلیارد 
تومان رسیده اســت.فروزنده معاون مالی شهردار تهران نیز با حضور در صحن 
شــورای شــهر تهران با بیان اینکه ما دو هدف را در این لایحه دنبال می کنیم، 
گفت: ما علاوه بر آنکه به دنبال کاهش تصدی گری شهرداری در راستای افزایش 
بهره وری و اصلاح ســاختارها هستیم، می خواهیم بدهی های بانکی مان را نیز با 
این روش کاهش دهیم؛ چرا که ما ۵۰ هزار میلیارد تومان به بانک ها بدهی داریم 
که ۳۰ هزار میلیارد تومان آن اصل پول و ۲۰ هزار میلیارد سود آن است که اگر 
این لایحه به تصویب برســد می توانیم هر چه سریعتر نسبت به عملیاتی کردن 
اســتمهال وام ها اقدام کنیم.وی با بیان اینکه یکی از سیاست های جدی ما این 
اســت که بخشی از سهام نمایشگاه شهر آفتاب را به شرکت نمایشگاه ها واگذار 
کنیم که اگر این اتفاق بیفتد نمایشگاه ها به شهر آفتاب منتقل می شود، گفت: 
۳۸ هزار میلیارد تومان به بانک شهر بدهی داریم و در مناطق نیز بدهی مان به 
پیمانکاران ۸۰۰۰ میلیارد تومان است که در بخش غیر نقد پرداخت می شود که 
۷۵۰۰ سند آماده شده که یا به صورت تهاتر و یا به صورت نقدی بدهی هایشان 
را پرداخت کنیم.معاون شــهردار تهران با بیــان اینکه تمام اطلاعات مورد نیاز 
شورا تهیه و مرحله به مرحله در اختیار آنها قرار داده خواهد شد، گفت: در مورد 
واگذاری بخشی از سهام بیمارستان آتیه نیز بررسی های لازم صورت گرفته است.
در ادامه مهدی عباسی در مورد این لایحه گفت: در این شرایط تورمی اینکه ما 
تسویه حساب کنیم یا بدهکار بمانیم جای سوال است و بهتر است که شهرداری 
گزارش دقیقی در این خصوص به ما بدهد.علی اصغر قائمی نیز افزود: بهتر است 
که دارایی های این شــرکت ها و ارزشگذاری آن هم به نرخ روز شود تا ما بدانیم 
کــه در مورد چه مقدار پول صحبت می کنیم. هــر چند که به نظرم از آنجایی 
که این پروژه ها مشــارکتی بوده اند باید ارزشگذاری دقیق باشد.حبیب کاشانی 
نیز در واکنش به این لایحه تصریح کرد: ممکن است با این لایحه برخی تصور 
کنند که شهرداری ورشکسته شده اما در شورای چهارم نیز در این موضوع وارد 
شــدیم و بهتر است از آنجا که می خواهیم برای ۱۵ هزار میلیارد تومان تصمیم 
گیری کنیم وقت بیشتری به شورا داده شود.ناصر امانی نیز در این باره گفت: ما 
نمی دانیم مجموع بدهی های شهرداری چقدر است و میزان سودی که از تاخیر 
در پرداخت بدهی ها هم پرداخت می شود باید مشخص شود تا با یک جمع بندی 
ببینیم که این لایحه تا چه میزان اثرگذار است.مهدی چمران در واکنش به این 
سخنان افزود: بهتر است هر چه سریعتر این لایحه را بررسی کنیم؛ چرا که هم 
بررسی بودجه سال آینده و هم بررسی برنامه توسعه را داریم و اگر ظرف مدت 
دوهفته این لایحه بررســی نشود موکول به چند ماه آینده می شود.وی با بیان 
اینکه من با واگذاری سهام فروشگاه رفاه موافق نیستم، گفت: شهرداری تهران 
در فروشــگاه رفاه ۶.۲ درصد سهم دارد که ناچیز است و معمولا نیز سودش را 
شهرداری در قالب بن هایی به اعضا می داد و در مورد همشهری نیز باید کمتر از 
۵۰ درصد سهامش واگذار شود تا مدیریت در اختیار شهرداری باقی بماند. چرا 
که سیاست های خاصی را دنبال می کند.سروری در واکنش به سخنان چمران 
گفت: شــما در ســخنان تان در مورد در اختیار قرار گرفتن سود فروشگاه رفاه 
به اعضای شــورا گفتید. در حالیکه این بن هایی اســت که به اعضای شورا داده 
می شــود تا برای کمک به افراد نیازمند و بی بضاعت هزینه کنند و حدود پنج 
میلیون تومان است.کاشــانی نیز در واکنش به این سخنان گفت: اعضای شورا 
پول نمی گیرند بلکه از آنجایی که شــعب فروشگاه رفاه در سراسر کشور است 
بن هایی در اختیار اعضای شــورا قرار می گرفت که این عدد حدود پنج میلیون 

است تا بین فقرا و نیازمندان پخش کنند.

اهدای جوایز برگزیدگان 
هشتمین جشنواره فیلم مدرسه

رئیس ســازمان ملی پرورش استعدادهای درخشــان گفت: هنرمند در جامعه 
امروزی کســی اســت که حرف ها و دریافت های خود را از واقعیت های جامعه 
و حقیقت هایی که در پشــت سر آن اســت برای افراد ارائه می کند.به گزارش 
دبیرخانه دائمی جشــنواره فیلم مدرســه، امیرحســین اخوین دبیر هشتمین 
جشــنواره فیلم کوتاه دانش آموزی مدرســه در مراسم اختتامیه این جشنواره 
که در سالن صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران برگزار شد اظهار کرد: خدارا 
شاکر هســتیم در مراسم اختتامیه این دوره از جشــنواره در جمع ۷۰۰ نفره 
دانش آموزان هستیم. این جشنواره یک جشنواره نیست، یک رویداد استعدایابی 
اســت که دانش آموزان برگزیده از کل کشور شناسایی می شوند. دانش آموزان 
در کارگاه های مختلفی توانمند می شــوند تا به نقطه بالندگی برسند.وی افزود: 
برگزیدگان این جشــنواره از دل مدارس اســتعدادهای درخشان انتخاب شده 
است. ســازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان برای این کار بسیار زحمت 
کشید همچنین شبکه امید در این ســال ها همواره همراه جشنواره بود. حوزه 
هنری، شهرداری تهران، روییکا و تشکل های دانش آموزی و در راس آن سازمان 
هلال احمر از حامیان برگزاری این جشــنواره بودند.الهام یاوری معاون وزیر و 
رئیس ســازمان ملی پرورش استعدادهای درخشــان نیز در این مراسم اظهار 
کرد: هنرمند در جامعه امروزی کســی است که حرف ها و دریافت های خود را 
از واقعیت های جامعه و حقیقت هایی که در پشــت سر آن است برای افراد ارائه 
می کند.وی افزود: فهم هنر، نقد و توانایی تولید اثر هنر ســه گانه ای است که 
این جشــنواره به دنبال آن اســت که کنارهم بودن دانش آموزان به تحقق این 
موضوعات کمک می کند.یاوری گفت: در دو محور خودباوری و گزارشــگری از 
فعالیت های علمی، فرهنگی و هنری مدارس مسابقات سمپاد را داشتیم که ۷۰۰ 
اثر به دبیرخانه واصل شــد و ۵ اثر شایســته تقدیر شناخته شده است.در ادامه 
علی جانباز رئیس حوزه هنری نیز در این مراســم به دیدار مقام معظم رهبری 
با دانش آموزان اشــاره و اظهار کرد: مقام معظم رهبری در این دیدار دو اتقاق 
مهم معطوف به نگاه نوجوان را مطرح می کنند. رهبر می فرمایند در این شرایط 
آنکه تولید محتوا و تولید روایت می کند شما نوجوانان هستید.وی افزود: ایشان 
می فرمایند مسئولیتی به دانش آموزان سپرده شده است که در این شرایط که 
دنیا در آســتانه نظام نوین جهانی است شما راوی و روایت گر این نظم باشید.
جانباز بیان کرد: درخواست دارم شما تولید کننده و روایت کننده نسلی باشید 

که آینده انقلاب را به نتیجه می رساند.
همچنین سمیه شیخ محمدی معاون پیش دبستانی و دبستان سازمان جوانان 
هلال احمر نیز در این مراســم اظهــار کرد: دانش آموزان شــرکت کننده در 
جشــنواره فیلم مدرســه، با نگاه و هنر خود پیام هــای خوبی به جامعه منتقل 
می کنند.وی افزود: در یکصد سالگی جمعیت هلال احمر و ۷۵ سالگی سازمان 

هستیم در بحث ترویج بشردوستی فیلم های خوبی به ما ارسال شده است.

اخبار کوتاه
نایب رئیس انجمن حمایت از بیماران لوپوس:

کمبود دارو های بیماری های خاص همچنان ادامه دارد 
متصدی داروخانه به بیماری که تاییدیه معاونت درمان داشته گفته »دارو را نمی دهیم؛ برو بمیر« 

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد

گزارش ۲۱ هزار »کودک آزاری« به اورژانس اجتماعی

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد

ایران دهمین کشور تولید کننده گازهای گلخانه ای
توافقات ایران و مصر در حوزه گرد و غبار

مشــکل کمبود و نایابی دارو برای برخی از بیماران مبتلا به 
دیابت، ام اس، صــرع و... که هر چند وقت گریبان آن ها را 
می گرفت، تشدید شده است. نائب رئیس انجمن حمایت از 
بیماران لوپوس می گوید که دارو ســل سپت را هم بیماران 
پیونــد کلیه اســتفاده می کنند و هم بیمارانــی که نیاز به 
داروهای ســرکوب گر سیســتم ایمنی دارند. از آنجایی که 
واردات دارو کم شده است، دولت اعلام کرده است که نمونه 
خارجی آن در اختیار بیمــاران پیوندی تعلق بگیرد. از آن 
طرف نمونه ایرانی را با هر نوع عوارضی و عواقبی که می تواند 
بــه کلیه و قلب و مغز بیمار لوپــوس بزند و حتی منجر به 
مرگش شــود، به این بیماران بدهند. معاون وزیر بهداشت 
این توصیه را نادیده گرفته و گفته اســت برای اینکه چرخ 
کارخانه های داخلی بچرخد از تولید داخل این دارو استفاده 
و به بیماران خود هــم آن را توصیه کنید.به گزارش پایگاه 
خبری  انتخاب، مشــکل کمبود و نایابی دارو برای برخی از 
بیمــاران مبتلا به دیابت، ام اس، صرع و... که هر چند وقت 

گریبان آن ها را می گرفت، تشدید شده است. 
نائب رئیس هیئت مدیره انجمن حمایت از بیماران لوپوس 
می گوید که دارو سل سپت را هم بیماران پیوند کلیه استفاده 
می کنند و هــم بیمارانی که نیاز به دارو های ســرکوب گر 
سیســتم ایمنی دارند. از آنجایی که واردات دارو کم شــده 
است، دولت اعلام کرده است که نمونه خارجی آن در اختیار 
بیماران پیوندی تعلق بگیرد. از آن طرف نمونه ایرانی را با هر 
نوع عوارضی و عواقبی که می تواند به کلیه و قلب و مغز بیمار 
لوپوس بزند و حتی منجر به مرگش شــود، به این بیماران 
بدهند. معاون وزیر بهداشــت این توصیه را نادیده گرفته و 
گفته اســت برای اینکه چرخ کارخانه های داخلی بچرخد از 
تولید داخل این دارو اســتفاده و به بیماران خود هم آن را 
توصیه کنید.طرح دارویار که قرار بود مشکل کمبود دارو را 
به حداقل برساند و قیمت آن را به سمت واقعی شدن پیش 
ببرد، حال با گذشــت چهار ماه از اجرایی شدن این طرح، 
نه تنها مشکلات کمبود و قیمت دارو حل نشده است بلکه 
چند ماهی ست که مردم برای تامین دارو های ساده و تولید 
داخل مثل آنتی بیوتیک، شــربت استامینوفن و حتی سرم 
هم در داروخانه ها ســرگردان هستند. در این میان مشکل 
کمبــود و نایابی دارو برای برخی از بیماران مبتلا به دیابت، 
ام اس، صــرع و... که هر چند وقت یکبــار گریبان آن ها را 

می گرفت، تشدید شده است. امیرحسین مسرور، نائب رئیس 
هیئت مدیره انجمن حمایت از بیماران لوپوس )یک بیماری 
خودایمنی مزمن(، در گفت وگو با »انتخاب« در پاســخ به 
این پرسش که در چند ماه اخیر بیماران لوپوس برای تامین 
داروی خود با مشــکل مواجه شده اند یا خیر، می گوید: »بله 
هم برای تامین دارو های تولید داخل و هم دارو های خارجی 
با مشکل مواجه شدیم. متاسفانه به غیر از افزایش قیمتی که 
وجود دارد، دارو سر وقت به دست بیمار نمی رسد یا سهمیه 
داروخانه ها نسبت به قبل کمتر شده و نمی توانند به اندازه ای 
که پزشک نسخه نوشته است را به بیمار بدهند. در دارو های 

تخصصی بسیار مشکل پیدا کرده ایم.« 
او همچنین درباره مشکل دارو های وارداتی عنوان می کند: 
»پیش از این هم در دارو های وارداتی مشــکل داشتیم، ولی 
حدود پنج ماه پیش وزارت بهداشت در جلسه ای به ما قول 
همکاری دادند که این دارو ها به راحتی میان بیماران خاص 
توزیع شــود. چند وقتی هم توزیعش نسبتا راحت تر بود و 
وجود داشــت، ولی الان به مشکل برخوردیم.« مسرور ادامه 
می دهد: »به عنوان مثال دارو سل سپت را هم بیماران پیوند 

کلیه اســتفاده می کنند و هم بیمارانی که نیاز به دارو های 
سرکوب گر سیستم ایمنی دارند. از شهریور سال گذشته یک 
بخشــنامه ای دادند که بر مبنای آن فقط بیماران پیوندی 
باید از نمونه خارجی اش اســتفاده کننــد و بقیه بیماران از 
برند داخلی و تولیــد ایران مصرف کنند. در واقع از آنجایی 
که واردات دارو کم شــده است، دولت اعلام کرده که برای 
نمونه خارجی آن در اختیار بیماران پیوندی تعلق بگیرد. از 
نظر متولیان، بیماران پیوندی برای اینکه بیماری شان مهم تر 
است، در اولویت هستند و باید نمونه خارجی را به پیوندی ها 
بدهنــد و از آن طرف نمونه ایرانــی را با هر نوع عوارضی و 
عواقبی که می تواند به کلیه و قلب و مغز بیمار لوپوس بزند 
و حتی منجر به مرگش شــود، به این بیماران بدهند. البته 
تاکید ما این اســت کــه ایــن دارو را وارد کنند و برای هر 

بیماری که نیاز است مورد استفاده قرار گیرد.«
 نائب رئیــس انجمن حمایت از بیماران لوپوس ضمن بیان 
اینکه به دلیل داشتن عوارض تولید داخلی دارو سل سپت 
برای بیماران لوپوس، پزشــک متخصــص مصرف خارجی 
آن را توصیه کرده اســت، می گوید: »معاون وزیر بهداشت 

این توصیه را نادیده گرفته و گفته اســت برای اینکه چرخ 
کارخانه های داخلی بچرخد از تولید داخل این دارو استفاده 
و به بیماران خود هم آن را توصیه کنید. صحبت این است 
که وقتی پزشــک متخصص توصیه کرده که از برند خاص 
دارویی استفاده شود، حتما ویژگی خاصی را در نظر گرفته 
که عوارض کمتری را برای بیماران، به خصوص بیمارانی که 
مشــکل سیستم ایمنی دارند را توصیه کرده است.« مسرور 
در ادامه بیان می کند: »جالب اســت که دکتر فوق تخصص 
رماتولوژی توصیــه می کند، بیمار به معاونت درمان می رود 
و تاییدیه می گیرد که در داروخانه ای مثل داروخانه شــهید 
کاظمی در چهار راه پارک وی می تواند داروی خود را دریافت 
کند و این را معاونت تایید کرده است. اما بیمار که به همان 
داروخانه مراجعه کرده اســت، متصدی داروخانه گفته دارو 
را نمی دهیــم و در جواب بیمار که گفتــه چه کار کنم به 
او گفت انــد که »برو بمیر«. پــس از آن حتی بیمار را هل 
دادند و آن شخص که مبتلا به لوپوس و فیبرومیالژیا بوده، 
روی زمین افتاده و دردش عود می کند و در نهایت کلانتری 
ایشان را می برد. فقط به این دلیل که وقتی معاونت درمان 
نامه داده است که از شــما دارو بگیرم، چرا می گوید ندارم 
و نمی دهیم. هم آن فرد و هــم گزارش پلیس از این اتفاق 
وجود دارد.«  اســدالله رجب رئیس انجمن دیابت ایران هم 
در گفتگو با »انتخاب« ضمن تاکید بر اینکه با مشکل تامین 
دارو، به خصوص دارو های وارداتی مواجه هستند، می گوید: 
»قبلا هم هر چند وقت یکبار چنیــن اتفاقی می افتد و در 
نتیجه ما سال هاســت به این جمع بندی رسیدیم که سعی 
کنیم حدالامکان از دارو های تولید داخل استفاده کنیم. هر 
دارویــی که می خواهیم تجویز کنیم باید درنظر بگیریم که 
در کجا زندگی می کنیم و بهترین دارو را برای بیمار تجویز 

کنیم.« 
وی با اشــاره به اینکــه برای تامین دارو هــای داخلی فعلا 
مشــکلی نبوده، ولی برای دارو های وارداتی با مشکل مواجه 
هستیم، بیان می کند: »برای دارو های وارداتی هر چند سال 
این اتفاق می افتد و الان شــدیدتر شــده است. در نتیجه 
بیماری که به من مراجعــه می کند، باید توجه کنم که در 
کدام شــهر و کشور دارم زندگی می کنم و مسائل اقتصادی 
اش را در نظر بگیرم و طوری نسخه بنویسم تا برای تهیه آن 

کمتر به دردسر بیافتد.«

سرپرســت دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی ســازمان 
بهزیســتی کشــور بــا تاکیــد بر اینکــه بیشــترین نوع 
کــودک آزاری، کودک آزاری از نوع »غفلت« اســت، اظهار 
کرد: مردم در صورت هر گونه مشــاهده کودک آزاری فورا 
موضوع را به سامانه تلفنی ۱۲۳ اورژانس اجتماعی گزارش 
دهند و نســبت به موضوع بی تفاوت نباشند؛ قول می دهیم 
اطلاعات تماس گیرندگان کاملا »محرمانه« باشد.محمدرضا 
حیدرهایی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به روز جهانی 
پیشگیری از کودک آزاری، اظهار کرد: از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
تاکنون ۲۱ هزار و ۴۰۶ مــورد کودک آزاری از طریق خط 
۱۲۳ اورژانس اجتماعی گزارش شــده اســت که این رقم 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش چندانی روبه 
رو نبوده است.وی ادامه داد: اگر هم در آمار تماس های یک 

الی دو سال گذشته به نظر می رسد که موارد کودک آزاری 
افزایش یافته این موضوع به دو علت وابسته است؛ در زمان 
شیوع بیماری کرونا برخی از مردان مشاغل خود را از دست 
داده و زمان حضورشان در خانواده بیشتر شده است و شاید 
این افزایش زمان حضور، اختلافات خانوادگی را بیشتر کرده 
اســت؛ از ســوی دیگر نیز آگاهی مردم نسبت به خدمات 
۱۲۳ افزایــش یافته که این دو مــورد می تواند در افزایش 
تماس ها موثر باشد.سرپرســت دفتر امور آســیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به این سوال که 
براساس گزارشات موجود بیشترین نوع کودک آزاری مربوط 
به چه نوع بوده است؟ بیان کرد: علاوه بر کودک آزاری های 
جسمی، جنسی و روانی در دسته بندی کلی کودک آزاری، 
موضــوع غفلت نیز یکــی از موارد کودک آزاری اســت که 

بیشترین نوع کودک آزاری ناشی از غفلت است.حیدرهایی 
با اشاره به اینکه اکثر مداخلات سازمان بهزیستی در مورد 
کودک آزاری از طریق تماس  همســایه ها یا نزدیکان با خط 
۱۲۳ انجام می شــود، بیان کرد: اکثریت افراد خشــونت را 
آســیب جســمی می دانند و اگر پدری فرزنــدش را تنبیه 
ســخت بدنی می کند آن را آسیب جسمی تلقی می کنند، 
اما پدری که از صبح از منزل بیرون می رود و مجبور اســت 
به دلیل مسائل اقتصادی فرزند خود را تا شب تنها بگذارد 
و چند شیفت کار کند را کودک آزاری محسوب نمی کنند.

به گفته وی، براساس آمارها، بیشتر گزارشات کودک آزاری 
از طریق تماس همسایگان با خط ۱۲۳ اورژانس اجتماعی 
است.سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور با تاکید بر اینکه مردم در صورت هر گونه 

مشاهده کودک آزاری فورا آن را به خط تلفنی ۱۲۳ اورژانس 
اجتماعی گزارش دهند و نسبت به موضوع بی تفاوت نباشند، 
قول داد که اطلاعات تماس گیرندگان کاملا محرمانه باقی 
می ماند و افراد صرف اینکه ممکن است دچار دردسر شوند 
یا فرد مرتکب خشونت برای مردم نیز مزاحمت ایجاد کند 
از تمــاس با ۱۲۳ خودداری نکنند زیرا تمام اطلاعات افراد 
محرمانه باقی می ماند.حیدرهایی تصریح کرد: در صورتی که 
کودکی در معرض آسیب قرار گرفته باشد، توسط تیم های 
اورژانس اجتماعی مداخله صورت می گیرد. اگر نوع آسیب 
به حدی باشــد که امنیت جانی کــودک در معرض خطر 
باشــد، طبق قانون حمایت از حقوق اطفال، باید بلافاصله 
از محل خطر جدا شــده و حتی می توان تا سلب حضانت 

نیز پیش رفت.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان 
اینکه سه کشــور بزرگ چین، آمریکا و هند، 
بیش از ۸۰ درصــد گازهای گلخانه ای جهان 
را تولید می کنند، اظهــار کرد: ایران دهمین 
است  تولیدکننده گازهای گلخانه ای  کشــور 
که هرچند نقش کمــی در این موضوع داریم 
ولی به عنوان یکی از کشورهایی هستیم که با 
توجه به وضعیتی که درباره تغییرات اقلیمی، 
ســوخت های فسیلی، ناوگان حمل و نقل اعم 
از بین شــهری و درون شــهری و هم صنایع 
و معــادن و ... داریم، در ایــن رابطه گازهای 

گلخانه ای تولید می کنیم. 
 به گــزارش ایســنا، علی ســلاجقه در یک 
برنامه تلویزیونــی درباره گازهای گلخانه ای و 
تاب آوری کشــور دربرابر تغییــر اقلیم اظهار 
کرد: مســئله تاب آوری دستور کار کپ های 
متفاوت و نشســت های متفاوت درباره تغییر 
اقلیم برگزار شد. از سال ۹۲ که سازمان ملل 
بحث کنوانســیون تغییر اقلیم را مطرح کرد، 
جمهوری اسلامی نیز با کسب مجوزی از دولت 
و مجلس شورای اســلامی به این کنوانسیون 
پیوست. هر ســاله در یکی از کشورهایی که 
در ایــن کنوانســیون عضو بودند نشســت ها 
برگزار شد و آخرین نشســت یعنی بیست و 
هفتمین نشست با عنوان cop ۲۷  در کشور 
مصر و شــهر شرم الشیخ برگزار شد.وی ادامه 
داد: موضوع اصلی در این نشست ها بحث تاب 
آوری، ســازگاری، کاهش انتشار و .... است و 
انســان باید با این واقعیت کنــار آید. این که 
با بحث تاب آوری کشــور چگونه مواجه شود 
این اســت که ما باید به آنچه که اتفاق افتاده 
بیندیشــیم که آیا طبیعی است یا مصنوعی 
و غالب اندیشــمندان دنیا معتقدند که دست 
کاری و دخالتهــای بشــر در این بحث باعث 
شــده اســت که گازهای گلخانه ای افزایش 
یابــد و همچون پتو اطراف کــره زمین را در 
برگیرنــد و اجازه فرار گرمــا را از جو ندهند. 
این باعث می شــود تبعات بســیاری همچون 
ســیلاب، خشکســالی و ... اتفاق افتد. ما باید 
نســبت به کاهش گازهای گلخانــه ای اقدام 
کنیم که دستورالعمل اصلی نشستهای تغییر 
اقلیم به صورت ســالیانه اســت و چه از سال 
۲۰۱۵ در فرانسه که با عنوان معاهده پاریس 
مطرح بود و چه از گلاســگو که سال گذشته 
برگزار شــد و چه امسال که در مصر و با شعار 
همه با هم برای اجرا مطرح شــد، این قضیه 
همیشه اهمیت داشته اســت.رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست افزود در پاسخ به این 

سوال که ایران چند درصد از گازهای گلخانه 
ای جهان را تولید می کند؟ گفت: ســه کشور 
بزرگ چین، آمریکا و هند، بیش از ۸۰ درصد 
گازهای گلخانه ای جهان را تولید می کنند و 
باقی کشورها آن ۲۰ درصد باقی مانده را تولید 
می کنند و ایران دهمین کشور تولیدکننده گاز 
گلخانه ای است که هرچند نقش کمی در این 
موضوع داریم ولی به عنوان یکی از کشورهایی 
هســتیم که با توجه به وضعیتــی که درباره 
تغییرات اقلیمی، ســوختهای فسیلی، ناوگان 
حمل و نقل اعم از بین شهری و درون شهری 
و هم صنایع و معادن و ... داریم، در این رابطه 
گازهای گلخانه ای تولید می کنیم. خوشبختانه 
با توجه به اقدامات انجام شده مبتنی بر قانون 
هوای پاک که علاوه بر نواقصی که دارد، قانون 
رو به جلویی است، کارهای خوبی انجام شده 
است. در کشور در این رابطه در کاهش صنایع 
آلاینده، وســایل حمل و نقل و زیرساختهای 
اصلی اقدامات بســیار خوبی در دســت اجرا 

است.
وی ادامه داد: ســال ۱۴۰۰ با توجه به دستور 
معــاون اول رئیس جمهور و در قالب ســتاد 
هوای پاک کشــور تقریبــا ۱۷۶ تکلیف برای 
دســتگاههای مختلف کشــور مشخص شد. 
چون قانون هوای پــاک ۱۳ آیین نامه دارد، 
بر این اســاس ۱۷۶ تکلیف برای ۲۳ دستگاه 

مشخص کردیم. 
بر اســاس ماده ۲  قانون هوای پاک سازمان 
حفاظت محیط زیســت به عنوان ناظر است 
و باید حتما پایــش و گزارش کند و وضعیت 
انجام این ۱۷۶ برنامه مشخص شده طی سال 
گذشــته در میان ۲۳ دســتگاه اصلا مناسب 
نبود.سلاجقه افزود: در ستاد هوای پاک کشور 
که در محل وزارت کشور و ریاست وزیر کشور 
تشکیل شد، ســازمان حفاظت محیط زیست 
گزارش مبسوطی ارائه داد. تکالیف دستگاه ها 
مشخص شدند درصد تکالیف انجام شده کاملا 
مشخص شــد و این به اینجا کشیده شد که 
۶۲ حکم در حضور معاون اول رئیس جمهور 
مصوب شد که مبلغی حدود ۵۰ هزار میلیارد 
تومان بود و این حکم ناظر بر مبحث حمل و 
نقل درون شــهری و عمومی، سوخت کشور 
همچون سوخت ناوگان به اشکال مختلف یکی 
از بحث های اساسی است و همچنین مسائلی 
مربوط به صنایع، مازوت ســوزی و... نیز مورد 
توجــه بود.وی درباره تخصیــص اعتبارات به 
حــوزه کاهــش گازهای گلخانه ای در ســال  
۱۴۰۰ گفت: با توجه به این که اواســط سال 

بــود در اعتبارات ســال ۱۴۰۰ اعتباری برای 
این موضع مشخص نشــد ولی از این فرصت 
مناسب اســتفاده خواهیم کرد و دستگاه های 
اجرایی مکلف هستند که همانطور که طبیعت 
را تخریب می کنند به تصحیح آن نیز بپردازند 
و به این مســئله تاکید جدی داریم. نشانه آن 
این اســت که در نشستی که ۵ آبان داشتیم، 
البته قبــل از اینکه شــرایط وارونگی جو فرا 
برسد ما این نشست را داشتیم و در این تاریخ 
دستگاه ها مکلف شدند که برای اعتبار ۱۴۰۲ 
که تــا پایان آذر تعیین تکلیف خواهد شــد، 

اعتبار سال آینده را مشخص کنند.
رئیــس ســازمان حفاظــت محیط زیســت 
ادامه داد: نشســت هایی که سازمان حفاظت 
محیط زیســت و معاونین سازمان با معاونین 
وزارتخانه هــای مختلف داشــتند، این اتفاق 
افتاد و به یک مبلغ بســیاربالایی برای ســال 
۱۴۰۲  بــالای ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
یک بخش و بــرای بخش دیگر نیز بیش از ۳ 
میلیارد دلار ارزی نیــز در نظر گرفته خواهد 
شد که اعداد بسیاربالایی است تا کل مباحث 
ماشــینهای فرســوده، ناوگان حمل و نقل و 
کیفیت ســوخت را اصلاح کنیم و ما در واقع 
باید به ســمت و ســویی برویم کــه گازهای 
گلخانه ای کاهش یابــد.وی با تاکید بر اینکه 
ایران بــه معاهده پاریس تعهدی ندارد، گفت: 
درمعاهده پاریس قرار شــد که ایران ۴ درصد 
انتشار گازهای گلخانه ای را تا ۲۰۳۰ کاهش 
دهد  و از طرفی هم قرار شد که اگر تحریم ها 
به طور کامل حذف شــود، تا  ۱۲ درصد این 
میزان کاهش گازهای گلخانه ای ارتقا یابد ولی 

هیچ تعهدی داده نشد. 
ما عضو کنوانســیون تغییرات اقلیمی سازمان 
ملل متحد هستیم ولی در معاهده پاریس که 
سال ۲۰۱۵ برگزار شد ما در آنجا هیچ تعهدی 
نداریم چرا که ایــن تعهد مبنی بر اختصاص 
یک ۵۱ میلیــارد دلار و یک ۱۷ میلیارد دلار 
برای کشور ما هزینه داشت. چون کشورهای 
توســعه یافته یا در حال توسعه نقش اساسی 
در تخریب ازون و افزایش گازهای گلخانه ای 
دارند چرا که صنعتی شده اند و بلای بسیاری 
به ســر زمین آورده اند حــالا به دنبال متعهد 
کردن کشــورهایی همچون ایران هســتند تا 
ســوخت فســیلی را که به نوعی برای ایران 
نعمت اســت کنــار بگذارنــد. در این بحث 
کسانی که اول تخریب هستند باید پاسخگوی 
کارشان باشــند و تصحیح کنند. بنابراین این 
بحث برای تعهدآور نیســت چرا که هم باید 

در مجلس شــورای اســلامی تایید می شد و 
ســپس به شورای نگهبان ارســال میشد که 
به طور کلی رد شــد و ما متعهد نیستیم.وی 
درباره تدوین سند جامع برای مقابله با انتشار 
گازهای گلخانه ای گفت: این ســند در قالب 
قانون هوای پاک به نحو مطلوبی تدوین شده و 
در اجلاس بیست و هفتمی که در شرم الشیخ 
برگزار شد این دیدگاه وجود داشت که تا سال 
۲۰۲۶ در لب مرزهای کشــورها کربن کالاها 
را چک می کنند. وزات نفت در این قســمت 
در بحث کیفی ســازی و بهینه سازی سوخت 
فعالیــت انجام می دهد. در دســتگاه هایی که 
فرســوده شــده و از بین رفته اقدامات خوبی 
در حال انجام اســت. در بحث کهاب که بحث 
انتشار بنزین اســت که هم در معنای مخازن 
و هم در معنای انتقال و ســوخت گیری است 
اقدامات خوبی انجام شــده است. خوشبختانه 
وزارت نفت درمرحله مخازن و انتقال اقدامات 
خوبی انجام داده ولی در بحث ســوختگیری 
و جایگاه ســوختگیری هنوز به دلیل اعتباری 
کاری انجام نداده و متعهــد به انجام وظایف 

شده است.
وی درباره صحبتهای انجام شده با کشور مصر 
درباره گرد و غبار گفت: با توجه به اینکه مصر 
منشــا گرد و غبار است و یک کشور مسلمان 
و همسایه هستند درخواســت کردیم که به 
اجلاس منطقــه ای محیط زیســت بپیوندند 
که مورد اســتقبال قرار گرفت و بحث انتقال 
کارشــناس بین دو کشــور مطرح شد که در 
آینده ای نزدیک انجام خواهد شــد. سلاجقه 
ادامه داد: تاکیدات رئیــس جمهوری و آنچه 
که اعلامیه تهران و بیانیه تهران تصویب شــد 
در حال پیگیری اســت و سازمان منطقه ای 
محیط زیســت و دبیرخانه منطقه ای محیط 
زیست در تهران و صندوق محیط زیست هم 
در حال شکل گیری است. و اعداد و ارقامی که 
به این صندوق تعلق گرفته مناسب است.وی 
افزود: قرار بود یک ماه قبل تیم کارشناسی از 
یاران به عراق رود، انتخابات عراق برگزار شد 

و از ما خواســتند که فاصله ای دهیم چرا که 
وزا در حال جابه جایی هســتند ولی به کشور 
ســوریه تیم کارشناسی در حال اعزام است و 
امیدوارم بتوانیم در منشا موضوع تثبیت گرد 
و غبار در دستور کار قرار دهیم و خواسته های 

ملت شریف را برآورده کنیم.
رئیس  ســازمان حفاظت محیط زیســت در 
واکنش به انتشــار اخباری مبنی بر انتشــار 
گاز متان بر فراز اســتان های تهران و شیراز، 
اظهار کرد: در هر صورت اینکه بگوییم گازی 
وجود ندارد غلط اســت، چرا که انباشــتی از 
زباله و پســماند در این حجم می تواند چنین 
گازی را تولید کنــد اما اینکه توده ای با طول 
۵ کیلومتر در تهران تشــکیل شــود، اشتباه 
است. در نشست پسماند، ستاد پسماند کشور 
و شهرداری تهران حضور دارد و تعهداتی نیز 
داده شده اســت و درخواست داریم که بحث 
آرادکوه زودتر ســازماندهی شود. یعنی بحث 
زباله سوزی و استفاده از پسماندها برای تامین 
سوخت کارخانه ســیمان مصرف شود. زباله 
ســوزی آخرین مرحله و بــرای زباله هایی که 
به هیچ وجه قابل بازیافت نیســتند، است که 
شهرداری برنامه دارد که زباله ها را به گونه ای 
سازماندهی کند که بوی این زباله ها بر طرف 
شود.ســلاجقه در پاســخ به این سوال که از 
لحاظ شاخص عملکردی محیط زیست ایران 
در چه جایگاهی قرار دارد و برای پیشــرفت 
این جایگاه چه برنامه ای تدوین شــده است؟ 
گفت: ما خیلی با رتبه بندی های جهانی خود 
را نمیسنجیم و اعتقادی نداریم. شاخص های 
جهانی درست است که انطباق داده شده است 
و میانگین آن جهانی است اما فرایند کشور ما 
بسیار متفاوت است چرا که در آستانه هستیم 
و از لحــاظ رتبــه بندی در رده هــای پایین 
جدول هستیم و رده جالبی نداریم و یک افت 
شدید داریم که باید ارتقا دهیم و پایین تر از 
ایــن نرویم و پایین تر از این یعنی شکســتن 
اجرایی  تمام دستگاه های  آستانه.  شیشه های 

نیز پای کار هستند.


